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právě otevíráte druhé číslo letošního roční-
ku obecního zpravodaje Naša dědina a naplno 
otevírá letošní sezónu v naší obci i její vedení. 
Rozumím tím vedle běžného úklidu a chodu 
obce i nové investiční záměry, zajištění jejich 
fi nancování a udržení rozpočtu ve schválených 
pravidlech. Jarní úklid komunikací máme zdár-
ně za sebou. Přiznejme si, že jeho hnacím mo-
torem bývají tradiční závody v silniční cyklistice, 
které se konají vždy poslední březnový víkend. 
Příroda povzbuzená teplým počasím a májo-
vým deštěm a nepoškozená letošními „zmrzlý-
mi“ rychle urůstá. Je to fajn na polích, ale tráva 
na fotbalovém hřišti a veřejných prostranstvích 
zaměstnává pracovníky obce již naplno. Věřím, 
že se naší „rychlé rotě“ bude dařit sekat rozrůs-
tající se travnaté plochy v ulicích i s menším po-
čtem pracovníků než v minulých letech, takže 
obec bude opět jako ze škatulky. 

S příchodem teplých dnů obnovila staveb-
ní fi rma Stavba a údržba silnic s.r.o. práce na re-
konstrukci chodníku na ulici Hlavní. V loňském 
roce se jí podařilo vybudovat chodník zatím na 
pravé straně ulic Hlavní a Lednická. Při tom se 
musel zhotovitel dotovaného projektu vypo-
řádat s  neplánovanou výměnou dešťové ka-
nalizace na 150 metrovém úseku, přepojením 
dešťových svodů z  přilehlých domů, křížením 
plynovodních přípojek, nového napojení na 
stávající funkční stoku. Jak se ukázalo, nejed-
nalo se zdaleka o jediné a poslední překvapení. 
Současně s realizací stavby podle schváleného 
projektu řeší vedení obce spolu s  technickým 
dozorem a za pomoci projektanta náhradní 
technická opatření, tam kde stavba dochází do 
kolize s jinými sítěmi, zařízeními. Řeší se pevné 
„hrazení“ místo živého plotu na zachycení od-
střiků ze silnice, tam kde pro zeleň bohužel již 
nezůstává místo. Řeší se obnovení zpřístupně-
ní chodníku na náspu schůdky, na jejichž bez-
pečné umístění zbývá málo místa, má-li být 
dodržena podmínka správce silnice nejméně 
půlmetrová vzdálenost od obruby vozovky. 
Ve spolupráci a po dohodě se vzpomínaným 
správcem krajské silnice se řeší její odkanalizo-
vání do bočních uliček, aby drenáž umístěná 
v chodníku na levé straně ulice Hlavní nebyla 
zahlcena ještě srážkovou vodou ze silnice. Uka-
zuje se, že striktně požadovaná šíře chodníku 
150 cm poskytovatelem dotace je na úkor ji-
ných funkcí veřejného prostranství. Do konce 
stavby chybí ještě mnoho práce, dokončení 
levostranného chodníku s  odvodněním, ob-
nova zeleně a dokončení dvou přechodů pro 
chodce. Přesto věřím, že v  polovině července 

Vážení spoluobčané, 
předá fi rma dokončený a bezvadný chodník, 
po kterém bude radost se projít a nebude se 
už obcházet po čím více frekventované silnici. 
Zde si dovolím mravokárnou vsuvku. Projekt 
podporuje Státní fond dopravní infrastruktury 
částkou 4,7 mil. Kč s  podmínkou jeho bezba-
riérovosti. Splnění této podmínky se daří i za 
cenu složitého projednávání několika výjimek 
technického rázu. Mrzí mě, když bezohledností 
některých spoluobčanů je z  ještě nedokonče-
ného chodníku již „zabydlené“ parkoviště. To 
opravdu vodící linie zabudovaná na chodníku 
nemá šanci slepci pomoci, ale projít nemá šanci 
ani maminka s kočárem nebo člověk o berlích. 

Rekonstrukce chodníků u průtahu obcí se 
ukázala jako užitečná i z  jiného pohledu. Vy-
volala další investice do inženýrských sítí obce 
nebo jiných distributorů. Obyvatelé ulice Hlav-

ní si po letech klidu užili více stavebního ruchu, 
strpěli zásahy do svých fasád, ale odměnou se 
nám otevřel pohled na ulici hodnou třetího tisí-
ciletí. Kdo nám s tím pomohl? Břeclavská fi rma 
RGV a.s., která dokázala kvalitně a ve  smluve-
ném termínu demontovat vzdušné vedení NN, 
přípojky a betonové sloupy distribuční fi rmy 
E.ON a uložit její kabely NN do země. Se ztrá-
tou „eoňáckých“ betonových sloupů se musela 
vyrovnat obec za cenu nemalých fi nancí vy-
daných z  loňského rozpočtu na nové veřejné 
osvětlení a místní rozhlas. Současně se stavbou 
E.ONu totiž realizovala stejná fi rma na Hlavní 
ulici obnovu veřejného osvětlení, uložení ka-
belů do země a nové stožáry s  LED lampami, 
tentokrát již z rozpočtu obce v částce 1,308 mil. 
Kč. V návaznosti na přeložení kabelů VN a NN 
distribuční soustavy E.ON na ulici Dolní konec 

Ulice Hlavní před kabelizací 2017. Foto archiv redakce

Ulice Hlavní po kabelizaci 2018. Foto archiv redakce
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a v některých bočních uličkách byla i zde obec 
nucena rychle připravit projekt na obnovu ve-
řejného osvětlení. Za tento projekt zaplatila 
obec částku 2,068 mil. Kč.  Nová situace byla 
příležitostí i pro obnovu místního rozhlasu. Ve-
dení obce se rozhodlo pro bezdrátový. Firma 
Terosat - František Křivák z  Hluku realizovala 
ozvučení v  první etapě na rekonstruovaných 
ulicích Hlavní a Dolní konec a v letošním roce 
postavila hnízda i ve zbylých ulicích obce. Obě 
etapy ozvučení obce bezdrátovým systémem 
SARAH včetně nové rozhlasové ústředny stály 
obec celkem 902 tis. Kč. Při obnově obecního 
rozhlasu nemohlo dojít z  technických důvo-
dů k náhradě reproduktorů na stejném místě.  
Některým se tak reproduktor od domu vzdálil 
a slyšitelnost zvuku je pro ně horší. Musí vyjít 
z domu na dvůr nebo ulici. Zajistit slyšitelnost 
venkovního rozhlasu například do kuchyně, jak 
byli někteří zvyklí, není možné. 

Příprava projektů na obnovu části obecní 
infrastruktury stála spoustu energie a organi-
začních schopností, byla náročná i časově, ale 
výsledek stál za to. Uvědomila jsem si ten rozdíl 
při fotografování hodového průvodu, když dří-
ve nebylo možné zabrat objektivem krojované 
mládí bez všudypřítomných drátů…. Kdysi při-
krčená a kabely zastíněná ulička se jakoby rozší-
řila, otevřela a je vidět konečně nebe. Představa, 
že jako část ulice Hlavní budou jednou vypadat 
v naší obci i ostatní ulice je lákavá. Věřme, že je 
to skutečně jenom otázkou času. 

Šanci má nyní i část ulice Na kopci. E.ON i zde 
a ve sklepních uličkách Za humnama dlouhodo-
bě plánoval kabelizaci NN. V těchto dnech stav-
bu zahájila opět fi rma RGV a.s.  Obdobně jako u 
projektů z  loňského roku současně se stavbou 
pro E.ON provádí stavební fi rma pro kabelizaci 
veřejného osvětlení. Tato stavba bude stát obec 
1,875 mil. Kč z rozpočtu a ukončena má být po-
dle smlouvy do konce října. Stavba si vyžádá 
opakované uzavírky na šesti různých místech 
při demontáži vlastní pokládce kabelů. Žádáme 
o pochopení a trpělivost majitele sklepů. Vždyť 
osvětlení tmavých uliček energii spořícími LED 
lampami bude zejména k jejich prospěchu. 

Další zahájenou stavbou je přístavba 
a  zateplení kulturního domu. V  rámci stav-
by za 3,720 mil. Kč realizované místní fi rmou 
ALKA bude vybudována přízemní přístavba 
k  severní zdi budovy, která vyřeší bezpečné 
uskladnění pivních setů, venkovních mo-
bilních konstrukcí přístřešku a „chrúpku“, 
„šváblú“ apod., zkrátka věcí a mobiliáře, 
který bude po ruce a nebude se muset svá-
žet z  různých míst. Cílem je novou fasádou 
provedenou na zateplení obvodových zdí 
budovy mimo přístřešku dokončit po něko-
lika etapové obnově interiéru celkovou „revi-
talizaci“ kulturního domu. Část obce s  třemi 
nejvýznamnějšími veřejnými budovami, kde 
se odehrává celoroční kulturní a společenské 
dění, a které v  posledních letech prokouklo 
díky novým rodinným domům a úpravou ve-
řejného prostranství, si tuto pomyslnou „slad-
kou třešničku na dortu“ zaslouží.

Vybudování nového parkoviště z beto-
nové zámkové dlažby u fotbalového hřiště 
uvítají nejen členové sportovního klubu. Stav-

ba je vyprojektována v  břehu za budovou 
šaten. Snad se významně uleví i obyvatelům 
okolních domů od množství parkujících vozi-
del během víkendových zápasů i týdenních 
tréninků. Kvalitní parkování s 10 parkovacími 
místy a jedním pro ZTP postaví fi rma KAJALS 
s.r.o. za 629 tis. Kč do konce září. Stavební prá-
ce budou zahájeny ihned po obdržení přísluš-
ného povolení stavebního úřadu. 

Bezva zprávu mám i pro děti a jejich rodi-
če. Obec byla úspěšná se svou žádostí o dotaci 
u Ministerstva pro místní rozvoj, které poskytne 
částku 400 tis. Kč na obnovu dětského hřiště 
u kostela. Oblíbené místo pro dětské skotače-
ní už neohrožuje elektrické vedení, bude tedy 
dobře, že se staré a už nevyhovující herní prvky 
nahradí novými a v zase jiném provedení, než 
jsou ty u rybníka. Budeme se snažit místo zpří-
jemnit ještě výsadbou zeleně k  zastínění, aby 
zůstalo pro děti i jejich rodiče opravdu oblíbe-
ným místem her a setkávání se.  

RNDr. Marie Michalicová, starostka 
Foto archiv redakce

Ulice Hlavní před kabelizací v roce 2017Výsadba biokoridoru ve Starém poli 

Polní cesta Culisty dlouhé v k.ú. Valtice
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VÝPIS USNESENÍ
přijatých Zastupitelstvem obce Hlohovec na jeho 17. veřejném zasedání 

ve volebním období 2014-2018,  konaném dne 20. 3. 2018 v zasedací místnosti OÚ Hlohovec

Zastupitelstvo obce Hlohovec (dále jen “ZO”) na svém 17. veřejném 
zasedání přijalo usnesení č.:
• 1/17/2018 - ZO určilo  ověřovatele zápisu Mgr. Sylvu Vlašicovou a, An-

tonína Koryčánka
• 2/17/2018 - ZO zvolilo návrhovou komisi ve složení - předseda Karel 

Vlašic, členové Zdeněk Garčic a Mgr. Hana Sítková
• 3/17/2018 - ZO schválilo  program zasedání ZO č. 17/2018 ve zveřej-

něné podobě.
• 4/17/2018 - ZO vzalo na vědomí zprávu starostky obce o plnění usne-

sení přijatých na minulém zasedání ZO ze dne 20. 12. 2017.
• 5/17/2018 - ZO vydalo v souladu s ustan. § 96 zákona č. 128/2000 Sb., 

o obcích (obecní zřízení), dále jen “zákon o obcích”, ve znění pozděj-
ších předpisů, jednací řád Zastupitelstva obce Hlohovec pro voleb-
ní období 2014 – 2018 v novém znění, s platností a účinností dnem 
20. 3. 2018 a pověřilo starostku a místostarostu podpisem jednacího 
řádu ve schváleném znění. 

• 6/17/2018 - ZO schválilo v souladu s ustan. § 119 odst. 2 zákona o ob-
cích plán činnosti fi nančního výboru ZO na rok 2018, a sice do konce 
volebního období. 

• 7/17/2018 - ZO schválilo v souladu s ustan. § 119 odst. 3 zákona o ob-
cích plán činnosti kontrolního výboru ZO na rok 2018, a sice do konce 
volebního období. 

• 8/17/2018 - ZO schválilo v souladu s ustan. § 84 odst. 2 písm. y) záko-
na o obcích a podle ustan. § 47 odst. 5 stavebního zákona upravené 
zadání územního plánu obce Hlohovec z února 2018, jehož návrh 
zpracoval pořizovatel Městský úřad Břeclav, odbor rozvoje a správy, 
nám. T.G.Masaryka 3, 690 81 Břeclav ve spolupráci s určeným zastupi-
telem obce Ing. Jaroslavem Hajdou. 

• 9/17/2018 - ZO schválilo poskytnutí příspěvku ve výši 63.200,00 Kč 
městu Břeclav na spolufi nancování sítě sociálních služeb ORP Břec-
lav pro rok 2018 a pověřilo starostku obce uzavřením dodatku č. 1 ke 
Smlouvě o příspěvku na spolufi nancování sítě sociálních služeb ORP 
Břeclav uzavřené dne 18. 9. 2017.

• 10/17/2018 - ZO rozhodlo v souladu s ustan. § 85 písm. c) zákona o ob-
cích poskytnout individuální účelovou dotaci z rozpočtu obce v roce 
2018 ve výši 75.000,- Kč místnímu spolku Hlohovčané, IČ: 70885915, 
se sídlem Dědina 15, Hlohovec, PSČ 691 43 a rozhodlo uzavřít veřejno-
právní smlouvu o poskytnutí této dotace a současně pověřilo starost-
ku obce podpisem smlouvy.

• 11/17/2018 - ZO přijalo  jako podnět žádost manželů J.G. a J.G. (č. j. 
143/2018  ze dne 13. 02. 2018) o koupi pozemku p. č. 1184/6, orná 
půda, o výměře 36 m2 v k. ú. Hlohovec ve vlastnictví obce Hlohovec, 
schválilo záměr obce Hlohovec úplatně převést pozemek p. č. 1184/6 
a dalo souhlas se zveřejněním tohoto záměru úplatného převodu ne-
movité věci v souladu s ustan. § 39 odst. 1 zákona o obcích.

• 12/17/2018 - ZO schválilo  záměr obce Hlohovec úplatně nabýt po-
zemek p. č. 883/15, druh pozemku - ostatní plocha, způsob využití 
- ostatní komunikace, o výměře 22 m2 v k. ú. Hlohovec za stejných 
podmínek za jakých sama nemovité věci ze svého vlastnictví převádí, 
a tedy pověřilo starostku zahájením a vedením jednání o úplatném 
převodu s vlastníkem pozemku. 

• 13/17/2018 - ZO přijalo  jako podnět žádost manželů J.Š. a A.Š. (č. j. 
143/2018  ze dne 13. 02. 2018) o koupi pozemků p. č. 1548/2, zastavě-
ná plocha a nádvoří, o výměře 56 m2 a  p. č. 1549/2, orná půda, o vý-
měře 77 m2, vše v k. ú. Hlohovec a ve vlastnictví obce Hlohovec, schvá-
lilo záměr obce Hlohovec úplatně převést pozemky p. č. 1548/2  a p. č. 
1549/2, a to bez staveb na nich umístěných, a dalo souhlas se zveřej-
něním tohoto záměru úplatného převodu nemovitých věcí v souladu 
s ustan. § 39 odst. 1 zákona o obcích, až po odstranění právních závad 
v katastru nemovitostí.

• 14/17/2018 - ZO vzalo na vědomí  informaci o rozpočtovém opatření 
č. 5, posledním v roce 2017, které provedla Rada obce Hlohovec na své 
schůzi č. 45/2017 dne 29. 12. 2017.

• 15/7/2018 - ZO schválilo  provedení rozpočtového opatření č. 1/2018 
rozpočtu obce na rok 2018.

RNDr. Marie Michalicová, starostka obce

Zprávy z radnice

Výměna pracovního žezla na obecním úřadě v Hlohovci
Nejspíš každého někdy napadne změnit zaměstnání, ať už ze samot-

né potřeby změny, nebo o tom přemýšlí vzhledem k jiným okolnostem.
A ty se přihodily i mně, když jsem na webových stránkách obce Hlo-

hovec narazila na volnou pozici pracovního místa referentky obecního 
úřadu po odchodu předešlé pracovnice, která na obci strávila krásných 
24 let.

Já, ani na okamžik nezaváhala a jak se říká: „ šla se svojí kůží na trh“, 
tedy do výběrového řízení, a uspěla.

Ti, kdo mě neznají, se asi budou ptát, kdo ta nová pracovnice je, od-
kud přišla?

Tak začnu od začátku: jsem rodačka z Hlohovce, která zde prožila 
pěkné dětství i mládí, a tu v obci mám kromě rodičů, rodiny i spoustu 
přátel a kamarádů.

A i když jsem se ve svých 20ti letech vydala za svou tehdejší láskou 
do vedlejší obce Valtice, kde žiji již 28 let, tak pořád jsem srdcem „Lo-
hovčanka“. Když se mě lidé zeptají, odkud jsem, tak moje pohotová od-

pověď pořád zní, z „Lohovca“, ale bydlím ve Valticích.
Co se týká mé pracovní kvalifi kace, tak již od roku 1997 se pohybu-

ji ve veřejné správě, a to 20 let jako referentka majetkového odboru na 
městě Valtice, kde jsem doposud i členkou fi nančního výboru a 1 rok 
jako referentka majetkového odboru na městě Břeclav. 

Samozřejmě pokud chce člověk pracovat v oblasti veřejné správy 
a pomáhat občanům s jejich podněty a požadavky, musí mít i chuť se 
neustále vzdělávat.  A každá nová zkušenost je pro člověka podnětem 
k jeho dalšímu pracovnímu posunu, což je i pro mě vždy výzvou.

Tím, že jsem nepřišla do cizího prostředí, pracovní problematika je 
mně známá, věřím, že i já budu nápomocna při řešení všech záležitostí 
jak ku prospěchu obce Hlohovec, tak i všech občanů, nezklamu jejich 
důvěru a zároveň je to pro mě velká výzva, ukázat lidem v obci, že sem 
stále patřím.

Sepsala Martina Štěpánková (rozená Trubačová), referentka obecní-
ho úřadu Hlohovec

Poděkování
Pracovnici obecního úřadu, referentce Marii Sítkové, která se od měsíce dubna věnuje relaxaci na své zahrádce, rodině a vnoučátkům, 

výletům, kulturnímu vyžití a také sama sobě, jak si právem zaslouží, tímto děkujeme za dlouhých 24 let strávených na této pracovní pozici. 
Přejeme jí hodně zdraví, krásných chvil strávených se svými blízkými a přáteli a mnoho radosti z každého všedního dne. Vzhledem k tomu, že 
paní Maruška byla také aktivní přispěvatelkou do našeho občasníku Naša dědina, děkujeme jí tímto za zajímavé články a aktuální informace 
a těšíme se na spolupráci při tvorbě dalších čísel. Za redakci Našej dědiny Hana Sítková
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Nový územní plán obce
Již jste si určitě všimli a bezpochyby neu-

niklo Vaší pozornosti, že jedním z témat, které 
zastupitelstvo naší obce aktuálně řeší, je poří-
zení nového územního plánu. Pořízení územ-
ního plánu jako takové zajišťuje pro naši obec 
náš nadřízený orgán, kterým je městský úřad 
v Břeclavi coby obec s  rozšířenou působností. 
Samotný územní plán a postup jeho poříze-
ní je podrobně popsán stavebním zákonem 
č. 183/2006 Sb. v platném znění a navazujícími 
vyhláškami. Zde je vhodné uvést, že mezi cíle 
a úkoly územního plánování patří požadavek 
vytvářet předpoklady pro výstavbu a pro udr-
žitelný rozvoj území, spočívající ve vyváženém 
vztahu podmínek pro příznivé životní prostře-
dí, pro hospodářský rozvoj a pro soudržnost 
společenství obyvatel území a který uspokojuje 
potřeby současné generace, aniž by ohrožoval 
podmínky života generací budoucích. Územní 
plánování ve veřejném zájmu chrání a rozvíjí 
přírodní, kulturní a civilizační hodnoty území, 
včetně urbanistického, architektonického a ar-
cheologického dědictví. Přitom chrání krajinu 
jako podstatnou složku prostředí života oby-
vatel a základ jejich totožnosti. S ohledem na 
to určuje podmínky pro hospodárné využívání 

zastavěného území a zajišťuje ochranu neza-
stavěného území a nezastavitelných pozemků. 
Územní plán stanoví základní koncepci rozvoje 
území obce, ochrany jeho hodnot, jeho plošné-
ho a prostorového uspořádání, uspořádání kra-
jiny a koncepci veřejné infrastruktury; vymezí 
zastavěné území, plochy a koridory, zejména 
zastavitelné plochy, plochy změn v krajině 
a plochy vymezené ke změně stávající zástav-
by, k obnově nebo opětovnému využití zne-
hodnoceného území či pro veřejně prospěšné 
stavby. Tedy je třeba si uvědomit, že proces 
pořízení územního plánu musí být proveden 
s důkladnou rozvahou a je nutné k němu při-
stupovat s velkým citem a respektem.

V  současnosti je v platnosti územní plán 
z roku 1994, který byl během let doplněn dvě-
ma změnami. O pořízení nového územního 
plánu bylo rozhodnuto zastupitelstvem obce 
v  roce 2016 - dne 25.10.2016 schválilo ZO 
podání žádosti o pořízení územního plánu a 
v následném výběrovém řízení byl vysoutěžen 
zpracovatel územního plánu, kterým se stala 
projekční kancelář AR projekt s.r.o.. Proces po-
řízení územního plánu lze rozdělit do tří etap 
a zde je třeba rozlišit pojmy jako „návrh zadání 

územního plánu“, dále pak„zadání územního 
plánu“ a nakonec „návrh územního plánu“. Pr-
votní návrh zadání územního plánu byl zpra-
cován zpracovatelem a vydán pořizovatelem, 
městským úřadem v  Břeclavidne 31.  8. 2017 
formou vyhlášky -  již v  této fázi měla veřej-
nost možnost dávat své připomínky a námě-
ty. Všechny tyto byly zapracovány do zadání 
územního plánu, které bylo schváleno dne 
20. 3. 2018 zastupitelstvem obce. V současnosti 
tedy probíhá zpracování návrhu územního plá-
nu zpracovatelem AR projekt s.r.o.na základě 
schváleného zadání územního plánu. Vyho-
tovený návrh územního plánu bude následně 
veřejně projednáván a veřejnost a dotčené or-
gány budou mít možnost podávat své námitky 
a připomínky a tento proces se bude cyklicky 
opakovat, dokud nebudou vyřešeny všechny 
další námitky a připomínky. Tedy občané ne-
musí mít obavy, že by něco zmeškali, možností 
vstoupit do celého procesu bude v následující 
době více než dost. Pro názornost přikládám 
schematický zákres postupu projednání územ-
ního plánu.

Ing. Jaroslav Hajda, určený zastupitel 
pro účel pořízení územního plánu
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Dění v obci

Tak jak každý rok, i letos jsme se sešli za účelem fašankového 
pochodu obcí. Sraz byl u stárka Jana Schallenbergera 10. 2. 2018 
v 10:00 hod. na ulici U Sadů. Zde byl sraz chasy v různých mas-
kách s malým pohoštěním. K tanci a dobré náladě nám hrál výběr 

Obcí procházel fašankový průvod místní chasy 
mladých muzikantů Dechula Boyz. Děkujeme Hlohovčanům za 
podporu hlohovecké chasy a za večerní zábavu v hospodě.  

Za chasu, 
stárci Jan Beneš a Jan Schallenberger

Dne 2. dubna se konaly Velikonoční svátky. Vyrócat místní 
krojovaná děvčata je již dlouholetou tradicí, kterou se snažíme 
dodržovat a také si ji náležitě užít. Sraz chlapců byl v 9 hodin 
v kostele sv. Bartoloměje, odkud krojovaná chasa vyšla po cha-
sovních děvčatech celou obcí. Holky nám nachystaly pěkné po-

Velikonoční tradice krojované mládeže se stále dodržují
hoštění a krásné mašle na rócu. My jsme je pořádně vyrócali, aby 
byly po celý další rok zdravé. Obě akce – fašank i Velikonoce se 
velice vydařily.

Stárci Jan Beneš a Jan Schallenberger
Foto stárci

Cyril Michalica st.

Veliká noc už je tady,
ani jsme se nenadáli.

Sotva prošel Nový rok,
zas už je tu Velká noc.

Ve čtvrtek nám zmlkly zvony,
do Říma prý odletěly.
Tóny zvonů nahradí,
řehtačkami hrkání.

Květná přijde neděle,
hosana se zapěje.

Kristus jede na oslátku,
květiny mu zdobí cestu.

Velká noc je velký svátek, 
smutný je však Velký pátek.

Krista Pána utrpení
a na kříži umučení.

Radostná je neděle,
křesťanů to naděje.

Kristus Pan ten z hrobu vstal,
potupnou smrt překonal.

Pondělí je svátek dětí,
po pomlázce rády chodí.

dostanou přec vajíčka,
z čokolády zajíčka.

Veliká noc 
Josef Vaškovič

Větr fúká přes Lohovec,
aj za rybník zaletěl.
Jak mladý holúbek,

kerý z hnízda vyletěl.

 Zatočil sa nad zahradú,
zavrkal nad hájíčkem.

Naposledy sa ohlédl
za Hraničním zámečkem.

Podíval sa na Lohovec,
Starú horu, rybníčky.

Začul jak sa z dálky nesú,
ty moravské pjesničky.

Leť holúbku do daleka,
ludom křídlem zamávaj.

O Moravě, o Slovácku,
fšecko nim povyprávjaj.

Rekni nim jak sa tu máme,
že nim ščestí prinášáš.

O tem, že sa zasej vrátíš,
tam, gde už svůj domov máš.

Navrátil sa holub mladý,
gde má svoje hnízdečko.

Má tu svoju holubičku,
u ní stratil srdéčko.

Holúbek

Dechula Boyz doprovázela fašankový průvod. Fašank 2018, průvod masek procházel celou obcí
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NA VELIKŮ NOC,
pod tímto názvem se v neděli 18. 3. usku-

tečnil v místním kulturním domě již 3. ročník 
vystoupení folklorního souboru „Lohovecké 
děti“ pod záštitou spolku Petrklíč.

Vedoucí souboru paní Gabriela Hřebač-
ková a paní Jitka Vachůtová s dětmi v kro-
jích nacvičily moc pěkné jarní pásmo písní, 
her a tanců za doprovodu místní cimbálové 
muziky Kamenica. Hostoval zde i přespolní 
folklorní soubor Charvatčánek za doprovo-
du cimbálové muziky Notečka. Celým pro-

Lohovecké děti vystoupily s jarním pásmem již potřetí
gramem provázela již zkušená moderátorka 
v „krobotském kroji“ paní Irena Drobiličová 
a o fotografování se postarala Tereza Jankovi-
čová. Natáčela zde i místní regionální televize 
RTVJ.

 Jak je již zvykem, uskutečnil se zde i jar-
mark, malý košt vín a dílničky pro děti, kte-
ré si mohly vyrobit nejrůznější věci z papíru. 
Mimo jiné zazpívaly sólové písně i děti, které 
se zúčastnily soutěže „Mikulovský zpěváček“.

Všechny účinkující děti, naše i přespolní, 
byly odměněny balíčkem, který potěší každé 

dětské srdíčko. Tyto odměny byly poříze-
ny ze sponzorských darů manželů Malých, 
pana Otty Garčice, pánů Přemysla a Milana 
Orlických, Dixi Kašník a Vinařství Jaroslav 
Šlichta. Tímto všem výše uvedeným velice 
děkujeme za podporu dětí a folkloru v obci. 
Vstupné je každoročně dobrovolné a výtě-
žek z celé akce byl věnován na rozvoj sou-
boru, na jehož další vystoupení se všichni 
moc těšíme.

Jitka Nováková
Foto Tereza Jankovičová

Hostující soubor Charvatčánek Tvořivá velikonoční dílnička

Nabídka výrobků i občerstvení Zpěv a tanec dívek

Lohovecké děti, pásmo Na Veliků noc
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Hlohovec je znám nejen pro krásu Lednicko-valtického areálu, 
atraktivní cyklostezky, ale také pro Velikonoční výstavu vín, která pat-
ří k těm nejnavštěvovanějším v okolí. Výstava vín v Hlohovci je tradič-
ní akce, kterou navštěvují stovky lidí nejen z širokého okolí, ale také 
z nedalekého Rakouska.  Místní výstava vín se koná vždy na veliko-
noční neděli. Ta letošní proběhla 1. dubna 2018.  Výstavnímu výboru 
předsedal Cyril Michalica ml., dalšími členy byli Radomil Bergauer, 
Jaroslav Buriánek ml., Radek Bergauer, Josef Lípa, Jan Malčic, Jan Fa-
bičovic, Josef Beneš ml., Zdeněk Doležal a Jan Michalica. Garantem 
výstavy byl Pavel Buriánek.   

Letošní rok bylo vystavováno celkem 657 vzorků, z toho 463 bílých 
vín, 138 vín červených a 56 rose a klaretů. Odborná komise ocenila 

Velikonoční výstava vín 2018
28 vín zlatou medailí, 27 vín stříbrnou medailí, 32 vín bronzovou me-
dailí a 142 vín bylo oceněno diplomem. Nejlépe hodnoceným bílým ví-
nem se stal Hibernal z Vinařství Buriánkovi. V červených vínech nejvíce 
zabodovala Frankovka od ZD Němčičky. Nejlépe hodnoceným vínem 
místního vinaře byl oceněn Cabernet Moravia od Josefa Fabičovice. 

K  tanci a poslechu hrála již tradičně cimbálová muzika Vladimíra 
Beneše - Notečka, která přispěla k uvolněné a veselé atmosféře a svou 
zábavou roztančila sál.

Výstavní výbor děkuje vinařům za dodané vzorky a také všem li-
dem, kteří pomohli s přípravou výstavy. 

 Ing. Radek Bergauer
Foto archiv redakce

 POZVÁNKA NA KULTURNÍ AKCE

• TJ Sokol Hlohovec z. s. si Vás tímto dovoluje pozvat na let-
ní BENÁTSKOU NOC, která se koná v sobotu 23. 6. 2018 od 
20.30 hodin  v areálu před KD v Hlohovci. K tanci a posle-
chu hraje skupina Apollo. 

• Základní škola Hlohovec pořádá tradiční Školní akade-

mii aneb Loučení se školním rokem 2017/2018, ve středu 
27. 6. 2018 v 18.00 hodin v kulturním domě v Hlohovci.

Pořadatelský výbor letošní výstavy Výběr vzorků mladých vín ročníku 2017 byl bohatý

Zpěv u cimbálu
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Námluvy před svatbou konají se v domě 
rodičů nevěstiných, ke kterým se dosta-
ví otec ženichův a ženich. Po pozdravení 
zasednou za stůl a otec ženichů sdělí účel 
svého příchodu. Rodičové nevěsty počastují 
příchozí chlebem a vínem, při čemž se obě 
strany dohodnou o věno nevěstino a ženi-
chovo. obyčejně již na druhý den se hotoví 
písemná smlouva a následující neděli jsou 
ohlášky. Ženich se objeví v kostele se zvlášt-
ní kytkou, kterou mu nevěsta darovala. Tuto 
kytku nosí až do dne „zdavek“ – svatby, 
v  kterýž den ji obdrží  nejstarší mládenec, 
jenž vede průvod do kostele a zpět, nesa 
prapor, zvaný „šulicu“. Proto se též jmenuje 
„šuličńák“,  též štandartník. Za kytku tuto do-
stane pak ženich od své nevěsty kytku s roz-
marýnou. Po první ohlášce se zvolí „stolník“ 
od rodičů nevěstiných, není-li v  tom rodu 
žádný k tomu způsobilý, zvolí se k tomu do-
cela cizí, avšak způsobilý člověk, který je pak 
všechno.

„Stolník“ zve všechny hosty na svatbu, 
při porážení dobytka na svatbu  pomáhá, 
stoly a ostatní náčiní v  pořádek uvádí, při 
průvodech do kostela a zpět je pořadate-
lem. Večer přijímá dárky pro nevěstu od hos-
tí po jednotlivu, každý dar ohlásí, od koho 
je a k tomu promluví něco pro zasmání. Při 
každém dárku promluví asi takto:

„Ještě se ukazuje tento dárek, jestli je 
malý, však je poctivý, aby byl přijatý z  lás-
ky a upřímnosti, malý za veliký, od našeho 

poctivého statila, nevěsty a ženicha;  dárek  
pochází od N., kmotra ženichového, však on 
si to těžko nabudoval, neb on sklidil velmi 
mnoho obilí, je draho prodal a při tom ještě 
žida ošidil!“.

Stolník zve „hosti“ dvakrát, po první 
a  třetí ohlášce, vždy ve svátečním obleku, 
dlouhou hůl maje v ruce a zelenou kytici po-
zlacenou za kloboukem, oblečen je v modrý 
kožich, tak zvanou „šubu“. Jeho zvací řeč zní 
asi takto:

„Vzkazují vás svatební otec a matka, že-
nich a nevěsta pěkně pozdravit, abyste se za 
ně nehaňbili a je ve  středu ráno do chrámu 
Páně vyprovodili, z chrámu Páně do příbytku 
jejich a s nimi, co sobě ku svatbě nachystali, 
jestli málo nebo mnoho, ve zdraví prožili!“.

Též nosí stolník jídlo na stůl a přicházeje 
do dveří zabouchá na ně a praví: „Moji milí 
hosti domácí a přespolní, jezte a pite, veselí 
buďte a domů se nestrojte, nebo jest ven-
ku takový metel (bouře sněhová), že by ani 
mrtvý od živého nešel!“

V den svatby se sejdou mládenci v nej-
lepším obleku, tedy v  červených kabátech, 
do domu ženichova, kde je i hudba a odtud 
se jde se ženichem do domu rodičů nevěsti-
ných, kde jsou družičky a ostatní hosté. Pak 
jest snídaně, při které hudba hraje národní 
písně a skladby ke svatbě. Obyčejně je to 
snídaně na vidličku a víno.

Mezitím strojí nevěstu v jiném pokoji. Po 
snídani přivedou družičky nevěstu do jídel-

ny, stolník doprovází rodiče tamtéž a posadí 
je na upravená pro ně sedátka uprostřed jiz-
by. Teď začne stolník řečnit:

„Moji milí hosti, víte, že jest nám na-
stoupiti cestu dalekou, ke které je zapotřebí 
vůdce tohoto průvodu, pak šuličnáka a starší 
družku.“

Vůdcem tohoto průvodu, tak zvaným 
„statilem“, jest jmenován pan N., kmotr ne-
věstin, štandartníkem mládenec, bratr nevěs-
tin, a starší družkou kmotřenka nevěsty.

Po té se ujme slova „statila“, který je první 
osobou na svatbě;  upozorní shromáždění, že 
jest již na čase, aby se průvod odebral do kos-
tela, vyzve přítomnou nevěstu, aby poklekla 
na kolena před rodiče a odprosila je za všech-
ny poklesky a poděkovala jim za vychování. 
Při tom má starší družka tuto řeč:

„Vítám vás, páni hosti, jak domácí tak 
přespolní, vítám vás, družičky, červené jak 
růžičky, vítám vás, mládenci, kteří jste pod 
zelenými věnci. Tato ctná nevěsta by vás ze 
srdce ráda přivítala, kdyby ona oči své vzhůru 
pozvednout mohla – ale ona oči své pozved-
nout nemůže, protože kam se ohlídá, všude 
ji slzavý pot polévá. Proto ona mě včerejšího 
dne za to prosila, abych se dnes za ni nesty-
děla a před váma a před jejíma rodičema 
několik slov promluvila. Kde pak jsi ty, starší 
mládenečku, prosím tě, posluž mně jen ma-
lou chvílečku, vem nevěstu za ruce, přiveď ji 
před její rodiče, aby ona s nimi a oni s ní něko-
lik slov promluvila. Prostři jí svůj bílý šáteček 

Okénko do historie

Svatební zvyky

Svatba manželů Štěpánkových z domu č. 334, Foto archiv redakce
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pod její kolena, aby ona na něj kleknout moh-
la. Slyš to, nevěsto milá, že na má slova žádný 
neodpovídá, proto padni na svá kolena a pros 
rodiče sama, neb jsi povinna! Když se odprosí: 
„Co pak vy, předrazí rodičové, nemáte již ra-
dosti žádné, že vy ji dáváte z  domu vašeho? 
Co pak vy, předrazí, nemáte radosti žádné, že 
vy ji dáváte jako list, když odpadne od stromu 
fíkového? Vstaň, nevěsto milá, nic sobě z toho 
nedělej, pěkně se na své rodiče podívej, Pána 
Boha vzývej a to v chrámu Páně.“

Milý ženichu! Daruje vám tato mladá ne-
věsta kytku na znamení, že vás věrně miluje. 
Kdyby vám tento rozmarýn zvadl, tedy někdy 
přece líbeznou vůni vydávati bude. Jakou ra-
dost tito rodičové mají, že vám tak krásnou 
růži vydávají; proto připravte zahrádku v srd-
ci vašem, vsaďte to milované kvítko do něho, 
aby vám vždy více rostlo a nikdy neuhaslo. 
A vy, muzikanti, zahrajte nám s  veselostí, 
vyprovoďte nás z  domu tohoto do chrámu; 
tedy, páni hosti, půjdem, půjdem s  radostí, 
s Kristem Pánem.“

Průvod jde do kostela, napřed starší mlá-
denec se šulicí, za ním ostatní. Vpředu nese 
mládenec ověnčený stromek a sypaný růz-
ným cukrovím.  Cestou zpáteční se se strom-
ku otrhává cukroví a háže dětem.

Po mši sv. jsou obřady oddavek u oltáře. 
Za ženichem stojí starší mládenec, za nevěs-
tou starší družka. Ženich má při obřadech 
položený malý zelený věneček na hlavě, kte-
rý mu starší  mládenec sejme. Kdyby se tak 
hned nestalo, sejme jej družka a mládenec 
si jej musí vykoupit. Asi v poledne, i později 
jdou do tanečního sálu a tančí se až do ve-
čera. Nevěsta přinese pečivo do hostince, tzv. 
„brány.“ Popíjí se víno a pivo.

Až se setmí, jde se průvodem k nevěsti-
ným rodičům k  večeři; na jejich náklad. Že-
nich opatří víno, až 7 věder. 

Před průvodem k  večeři běží stolník na-
před a uzavře dvéře. Štandartník šulicí zakle-
pá, ty se trochu otevřou a stolník se zeptá, 
kdo to? Na to štandartník odpoví, že vojsko, 
které je poukázáno  k  ubytování v  tomto 
domě. Na to odpoví zevnitř, že je to omyl, že 
to bude dům jiný, ať si jej vyhledají.

Po té se zaklepá podruhé a totéž se opa-
kuje. Po třetím zaklepání odevzdává štan-
dartník otevírajícím ceduli od statila na dů-
kaz pravdivosti ubytování, načež se dvéře 
otevřou.

Pak se poukazují místa hostům a hudba 
hraje. Když se již všechno posadilo, povsta-

ne starší družka, sedící u ženicha za prvním 
stolem a mluví:

„Kde pak jsi,  ty nejstarší  mládenečku, 
že nám na tento panenský stoleček žádný 
dáreček nepřineseš? Snad se za mě stydíš, 
či odpovědi nevíš? Jak pak kdybys měl jít 
na jinou svatbu a dostal tam jinou družičku, 
ona by se ti vysmála ty bys jí odpověděti ne-
uměl, musel bys tam zahanbený stát; tak se 
mi aspoň ozvi, kde jsi, když tě neslyšet. Pro-
sím vás, milí přátelé, abyste této nevěstě za 
zlé neměli, že ona tak truchlivá za stolečkem 
sedí.  Jakpak by ona truchlivá nebyla, když 
za panenského věku po zahradě chodila 
a  kvítka trhala, nyní již trhati nebude. An-
dělé nebeští přišli, kořeny podkopali, kvítí 
vytrhali, korunu manželskou na hlavu dali.“

Po té vznáší statila prosbu na hosty 
o dárky pro nevěstu, které jednotlivě stolník, 
jak již shora podotknuto, odevzdává.

Pak vznáší starší družka prosby o dárky 
pro muziku“

„Moji milí hosti, slyšte mě s  pozorností, 
co vám povím v krátkosti“ Tito páni hudeb-
níci při tejto jasnej svíci za stolem smutně 
sedí, na své porúchané instrumenty hledí. 
Když se jelo pro nevěstu, museli hrát celú 
cestu, když si oni silně hráli, struny se jim 
potrhaly a nástroje polámaly. Oni sú nesmě-
lí, mě o to prosili, abych já za ně prosila, aby 
z nás každý dáreček poskytl a sobě zazpíval. 
Hraj muziko vesele, čest a chvála se ti děje, 
hraj, muziko, již máš čas! Moji milí hosti, za 
vaši pozornost vám děkuji! 

Po té zpívá každý host po pořádku píseň 
a platí hudebníkům.

Než to všechny obejde, je po večeři. pak 
se vynesou stoly a tančí se do rána. Druhý 
den o 9. h. dopoledne scházejí se hosti opět 
do domu nevěstina a následuje snídaní. po 
snídaní se přivede nevěsta do světnice, ma-
jíc ji čepec jako žena na hlavě.  Za ní mladý 
muž již bez kytky, pak několik žen a za nimi 
někdo převlečen za žida s  pytlem plným 
střepů, co značí peníze. Teď se prodává ne-
věsta. Jedna z žen, které vyprovodily nevěs-
tu do jizby, zpívá:

„Ztratila jsem pentlu,
zelený věnec,
a kdo mě ho našel,
krásný mládenec.
Aj, keď si ho našel,
nech mně ho vrátí,
šak mu moje máti
dobře zaplatí!“

Pak se zazpívá píseň, při které tančí ku-
pující nevěstu s touto a podávají cenu. Starý 
žid běhá s  pytlem kolem tancujících a ku-
puje též. Tančí se tzv. moravská, tj. vrtí se na 
jednom místě hned vpravo, hned vlevo. Ku-
pující se střídají a tančí s nevěstou. Někteří 
stojíce kol tančící nevěsty, nastavují nohy, 
aby o ně klopýtla a pak ji honí, že je chromá, 
aby ji dostali laciněji. Když tento prodej ně-
kolik minut trvá, vezme mladý muž (ženich) 
nevěstu k tanci, podá nejvíc, prodavačky mu 
ji prodají, žida vyženou a prodej končí. pak 
přijde jeden z  hostů přestrojený za kováře 
s pomocníky a prohlašuje, že se musí všech-
ny družičky a ženy na „ostro“ podkovati, by 
na náledí při cestě, která se podnikne, ne-
klouzaly. Pomocníci kovářští přivádějí druž-
ky, což dělá mnoho veselosti.

Totéž se opakuje, když se jde po obědě 
od „domácího“ do hostince k  tanci. Domá-
cím je obyčejně bratr matky nevěstiny. Večer 
po tanci se jde domů k rodičům k večeři (ne-
věsty). Mezi večeří se zase zpívá jednotlivě 
po pořadí a každý položí peníz pro hudeb-
níky.

Asi o půl noci končí svatba . Hosté se po-
roučejí a jdou domů.

Podle rukopisných zápisků Karla Vyhlída-
la zpracovala Marie Sítková

Foto: Archiv redakce

Čtení z Pamětní knihy Obce Hlohovec.
Za svého letního pobytu v  Židlochovicích navštívil prezident 

republiky T.G.Masaryk na jižní Moravě města Mikulov, Valtice a 
Poštornou dne 20. 6. 2028 (před 90ti lety).

„Ve Valticích jest živo jak o velkém svátku. Náměstí jest pro-
měněno v sad, v jehož středu stojí bohatě zelení a kvítím zdobená 
tribuna. Vjezd do Valtic opatřen jest slavobránou české kolonie. 
Vítají zde pana prezidenta stejně rádi Češi jako Němci.

Po prudké bouři za drobného a hustého deště přichází zname-
ní, že pan prezident přijíždí od Mikulova. Déšť sice ustal na chvíli 
při vjezdu do Valtic, ale sotva v 17 hodin 15 minut vystoupil pan 

Před 90ti lety navštívil naši oblast pan prezident T.G.Masaryk
prezident za zvuků státních hymen na tribunu, nastal znovu.

Starosta města Valtic Matěj Niestler po přivítání a svém proslovu vě-
noval panu prezidentovi album Městských památek, na to zástupce čes-
ké menšiny řídící učitel Václav Grunt ukázal na drobnou národní práci 
menšiny valtické. Pan prezident přijal ještě pozdrav dětí škol německých 
i českých, které zazpívaly a od valtických a hlohoveckých děvčat kytice. 
Pak promluvil k přítomným nejprve německy a pak česky. Po jeho projevu 
mu byli představeni jak místní i okolní hodnostáři obecního zastupitelstva 
státních, církevních, školních úřadů, knížecí správy lichtenstejnské a pode-
psal Pamětní knihy města Valtic Výchovny Města Brna a obce Hlohovec Na 
to pan prezident odjel.

Manželé Drobiličovi z domu č. 8
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U brány české kolonie na ulici Břeclavské byl pan prezident zastaven 
českými školními dětmi a žáci rolnické vinařsko-odborné školy zazpívali 
píseň: „Sláva Tobě“.  Účast obce Hlohovce byla zde četná. Mládež se zúčast-
nila v krojích, chlapců hojně jako banderium na koních.

Žákyně Marie Drobiličová čp. 48 (Jozífková) v kroji podala panu prezi-

dentovi kytici, kterou obstaralo ředitelství státní rolnické školy ve Valticích.
Banderium obce Hlohovce pana prezidenta doprovodilo po silnici 

k Poštorné asi na vzdálenost 500 kroků a tím se s ním občané Hlohovce 
rozloučili.“

Z Pamětní knihy, str. 110 vypsala kronikářka obce Kateřina Vlašicová

Šest obcí na jihu Moravy bylo osídleno chorvatským obyva-
telstvem, které získalo na zdejších pozemcích půdu pro koloni-
zaci na počátku 16. století mez roky 1520 až 1570. Stalo se tak 
především v důsledku obav z tureckých nájezdů a novým domo-
vem se stávaly oblasti tzv. Moravského pole. Na Mikulovsku byly 
osídleny obce Dobré Pole, Nový Přerov a Jevišvka, na Břeclavsku 
to byla Poštorná Charvátská Nová Ves a Hlohovec. Do Hlohovce 
tehdy přišlo 23 rodů, nebylo však mezi nimi jméno Slunský.

Naproti tomu se jméno Slunský objevuje v záznamech v roce 
1667 v Dobrém Poli. Zde se narodil Laurenz Slunský (1667), který 
se svou ženou Helenou (1669) měl 10 dětí a po její smrti s druhou 
ženou ještě 3 děti. Jedním z  jejich synů byl Šimon (1696), který 
se oženil do Jevišovky a měl děti Jana a Marii. Syn Jan (1722) se 
oženil s o 8 roků starší vdovou a spolu měli dalších 6 dětí, mezi 
nimi Tomáše (1746).

Tomáš Slunský se oženil v roce 1768, se svou první manžel-
kou Marií měli tři děti. Po její smrti se znovu oženil s  Marinou 
a měli další dvě děti, a to Antonína (1776) a Matěje, který v roce 
1778 zemřel zároveň se svou matkou. Tomáš se žení potřetí 
v  roce 1778 s  Marií Hubenou a měli spolu další dvě děti. Život 
Tomáše byl nejkomplikovanější z celého rodu. 

Antonín Slunský (1776), syn Tomáše se jako 23letý žení 
v  roce 1799 s  Therezií Procházkovou (1777) z  Hlohovce. Je tak 
prvním jménem Slunský, který se přistěhoval do Hlohovce a za-
kladatelem „hlohovecké“ větve Slunských. V Hlohovci se jim na-
rodily 3 děti, které zemřely v  letech 1800 až 1802, a také jeho 
manželka ve věku 27 let v březnu 1805. V červnu se Antonín zno-
vu žení s 21letou Marií z Dobrého Pole, se kterou má v Hlohovci 
na čp. 39 celkem 10 dětí, mezi nimi i syna Petra (1821). Dcera 
Tereza se provdala v  Hlohovci za Jakuba Garčice z  čp.61, Anna 
za Jan Poláka z  čp.88. Dva syny oženil do Charvátské Nové Vsi 
a jednoho syna do Poštorné (Josef 1814).

V  rodokmenu má své nezastupitelné místo právě syn Petr 

Slunský (1821) Oženil se v  roce 1844 a s  Kateřinou Buchtovou 
(1824) z Ch. N. Vsi, žili na čp. 39 v Hlohovci. Měli syna Jana (1845) 
a Josefa (1850), který zůstal na rodinném gruntě čp. 39. Mladší 
Josef se oženil v roce 1876 s Marií Garčicovou z Hlohovce. Spolu 
měli dceru Marii (1877), která se provdala v roce 1910 za Rajmun-
da Vincora (Němce) a syna Josefa (1879), který se oženil v  roce 
1908 do Rakouska.

Starší Jan(1845) se v roce 1869 oženil s Monikou Drobiličovou 
(1846) z Hlohovce čp. 50 a přestěhovali se do Ch. N. Vsi, kde se 
jim narodily 4 děti, které po narození zemřely. Smrt těchto všech 
dětí byla pravděpodobně jedním z  důvodů, proč se manželé 
Slunští přestěhovali zpět do Hlohovce na čp.12, kde se jim naro-
dily další 4 děti. Nestarší Monika (1873) se provdala do Moravské 
Nové Vsi, a tam ve věku 34 let zemřela. Dále se narodili synové 
Jan (1876) a Josef (1877).

Starší Jan Slunský (1876) byl v roce 1902 vysvěcen na kněze 
a byl prvním knězem pocházejícím z Hlohovce. Působil do roku 
1921 ve Vídni a pak převzal farnost v Poštorné, kde setrval až do 
roku 1940, kdy zemřel na následky těžké nemoci. Pochován je na 
hřbitově v Poštorné.

Mladší Josef Slunský ((1877) studoval na Gymnáziu ve Vídni 
a po maturitě v roce 1897 byl přijat na právnickou fakultu vídeň-
ské univerzity. Práva nedokončil a v  roce 1900 nastoupil vojen-
skou kariéru, ve které setrval po celý svůj život až do roku 1933, 
kdy byl jako brigádní generál přeložen do výslužby. Opět první 
občan Hlohovce, který dosáhl tak vysoké hodnosti. Josef Slunský 

Historie rodu Slunských
zemřel 31.7.1934 a je pochován v Bratislavě. Životní dráhu gene-
rála Slunského podrobně popsal nynější hlohovecký občan Mgr. 
František Trávníček, předseda Jednoty ČSOL Valtice v  knize „Se 
sokolem na klopě“ vydané Edicí (ne)zapomenutí vojáci v  roce 
2016.

Rod Slunských se stal v Hlohovci významným pro svou spole-
čenskou angažovanost. Anton Slunský v roce 1836, jeho syn Petr 
1860 – 1866, vnuk Jan (1874 – 1881) a Josef v letech 1894 – 1919 
dostali důvěru obyvatel Hlohovce, a v uvedených letech byli sta-
rosty obce a zasloužili se výrazným způsobem o rozvoj Hlohovce. 
V roce 1897 se zasloužili o zřízení SDH (hasiči), 1880 stavba školy, 
1913 sakrální stavba – kříž v dolní části Dědiny. 

Sourozenci farář Jan a voják Josef po smrti svých rodičů 
v  roce 1911 před kostelem nechali postavit sochu zasvěcenou 
Panne Marii Hostýnské na památku svých rodičů. Tyto sakrál-
ní stavby dosud a snad i do budoucna budou připomínat rod 
Slunských, který v Hlohovci působil od roku 1799 do roku 1945. 
Rod Slunských z čp.39 v Hlohovci končí po skončení války v roce 
1945, kdy poslední potomci odešli do Rakouska a dům čp. 39 byl 
zkonfiskován. Bratři Jan a Josef po smrti svých rodičů dům čp. 12 
prodali. Tyto grunty byly již zbourány a na jejich místech byly po-
staveny nové domy. Tímto končí původní větev rodu Slunských, 
ale pokračují další.

Druhá větev Slunských

Jak bylo výše zmíněno, jeden ze synů Antona Slunského, a to 
Jozef (1814) se oženil v roce 1838 do Poštorné. Jeho manželkou 
byla Elizabet Kopaničová (1810) a spolu měli syna Jakuba (1845) 
kterého snad táhlo srdce do otcova rodného Hlohovce, a tak se 
v  roce 1867 oženil s  Annou Drobiličovou (1847) z  domu čp. 1 
a pak bydleli v Hlohovci na čp. 149 (Dědina) a tím založili v Hlo-
hovci druhou větev rodu Slunských. Zde se jim narodilo 8 dětí.
• První Josef (1868), který se oženil s Anežkou Malčicovou z čp. 

15. Měli jednoho syna Josefa (1902) známého pod přezdív-
kou Jožula

• Druhým dítětem (Jakuba a Anny) byla dcera Katharina (1870) 
která se provdala za Andrease Málka z  Ch. N. Vsi a bydleli 
v Hlohovci na čp. 51 (měli 5 dětí)

• Třetím dítětem byl Jakub (1874) který se oženil s Terezií Gr-
bavčicovou (1882) z čp.1, po její smrti si vzal Katharinu Haa-
rovou (1889). Z obou manželství měl 8 dětí.

• Čtvrtým dítětem byla dcera Barbora (1875) která se provdala 
za Josefa Fabičovice z čp. 133, měli 6 dětí, bydleli na čp. 54.

• V roce 1878 se narodil syn Petr Slunský a s manželkou Marií 
Haslovou měli 5 dětí

• V roce 1882 se jim narodila třetí dcera Eleonora, která se pro-
vdala za Leopolda Nejezchleba z čp. 9, spolu měli 5 dětí

• Dalším synem byl Jan (1884), zůstal svobodný a dožil u svého 
synovce Bohumíra Slunského

• Posledním synem byl Matěj (1888), který si vzal za manželku 
Marii Fabičovicovou z  čp. 133, měli spolu 4 syny, bydleli na 
čp. 49
Do dnešní doby z této druhé větve rodu Slunských žijí pouze 

tito potomci se jménem Slunský: Je to Jan Slunský (1938), který 
bydlí ve Valticích dále Stanislav Slunský a jeho dva synové. Sva-
topluk Slunský, pravnuk nejmladšího Slunského – Matěje.

Těmito pěti nositeli příjmení Slunský zatím končí druhá větev 
Slunských v Hlohovci.

Kateřina Vlašicová - kronikářka
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Nová kniha o moravských Chorvatech

Velká část občanů naší obce Hlohovec se dodnes hrdě hlásí ke 
svému chorvatskému původu. Již od počátku 19.století se o naši 
jedinečnou komunitu na jihu Moravy, tedy o chorvatské obce na 
Drnholecku (Jevišovka, Dobré Pole, Nový Přerov) a na Břeclavsku 
(Hlohovec, Charvatská Nová Ves a Poštorná), velmi zajímali mno-
zí etnografové, sběratelé lidové kultury a vlastenečtí činitelé jako 
například profesor Alois Vojtěch Šembera (1807) či Jan Herben 
(1857), kteřížto jmenovaní sbírali intenzivně své poznatky o Mo-
ravských Chorvatech i v naší obci.

Je politováníhodné, že o téměř pětisetletém působení chor-
vatské komunity na jižní Moravě doposud nevyšlo žádné význam-
nější ucelené literární dílo (pokud nevzpomeneme např.knihu 
pana profesora Miroslava Geršice Příchod Charvátů na Valticko 

a knížecí rod Lichtenštejnů z roku 2013).
S velkým povděkem jsme tedy přijali zprávu o vydání obšírné 

publikace na toto pro nás jistě velmi zajímavé a našemu srdci blíz-
ké téma pod názvem BARVY CHORVATSKÉ MORAVY.

Prezentace knihy BARVY CHORVATSKÉ MORAVY proběhla dne 
9.dubna 2018  v  prostorách Filozofické fakulty Masarykovy uni-
verzity v  Brně za široké účasti jak odborné tak laické veřejnosti 
mimo jiné i z Hlohovce. Tato kniha představuje první souhrnnou 
monografii o moravských Chorvatech. Vznikla díky mimořádnému 
úsilí Lenky Kopřivové a Elišky Leisserové ze Sdružení občanů chor-
vatské národnosti a dalších čtrnácti spoluautorů. 

Tato výpravná a obšírná publikace čítající 264 stran, obsahují-
cí bohatý obrazový doprovod, četné tabulky a přehledy 
a v neposlední řadě obsáhlý odkazový aparát (užitečný 
zvláště pro ty z nás, kdo se o dané téma intenzivně zají-
mají), se dělí na tři základní části:

Dějiny:

Tato část široce pojednává o původu naší chorvat-
ské komunity na jižní Moravě a na jejím vývoji v  prů-
běhu staletí. Chorvaté začali do našich krajů přicházet 
od první poloviny 16.století. V drtivé většině se jednalo 
o uprchlíky (dnešním slovníkem IMIGRANTY) před tehdy 
na Balkáně zle řádícím tureckým nebezpečím. Odhadu-
je se, že během 16.a 17. století odešlo ze svých domovů 
v Chorvatsku  200 000 až 300 00 obyvatel. Většina z nich 
se usadila a dodnes přebývá v rakouském Burgenlandu, 
v západním Maďarsku a na jižním Slovensku. Na jižní Mo-
ravu dospěla jen malá část tohoto uprchlického proudu. 
Sami Chorvaté používají pro toto etnikum – tedy i pro 
nás – označení Gradišćanski Hrvati. Vyvrcholním této 
kapitoly je tragický osud drnholeckých Chorvatů po je-
jich nespravedlném vyhnání po roce 1948 a rozptýlení 
po celé Moravě.

Jazyk:

Tato část se velmi důkladně věnuje řeči, jakou mluvili 
naši chorvatští předkové. Zatímco na Břeclavsku chor-
vatština zanikla přibližně na počátku 19.století (nejdéle 
se chorvatsky mluvilo právě u nás v  Hlohovci snad do 
poloviny předminulého století – v  roce 1895 hovořilo 
v Hlohovci chorvatsky posledních dvacet lidí, údajně po-
sledním chorvatským mluvčím v Hlohovci byl jistý Jakof 
Drobilič, který zemřel v  roce 1923 ve svých 90 letech), 
mnozí dodnes žijící příslušníci chorvatské menšiny roz-
ptýlené z obcí na Drnholecku se dodnes plynně dohovoří 
chorvatštinou přinesenou ze své domoviny v 16.století. 
Studiem jazyka našich předků lze také dospět k poznání 
odkud naši pradědové  z Chorvatska vlastně přišli – ne-
existuje totiž žádný písemný doklad o konkrétním místě 
jejich původu (u nás v Hlohovci se traduje, že naši dávní 
prarodiče s dojetím vzpomínali na místo svého původu 

jako na dalekou „Škrabácii“ jak po staletích zkomolili jméno své 
dávné pravlasti, tedy Chorvatska). Kraj, odkud naši předkové přišli, 
snad leží podle odhadu autorů někde mezi Karlovacem na severu 
Chorvatska a severobosenským městem Bihač.

Lidová kultura:

V této části autoři velmi podrobně popisují jak hmotnou, tak 
i duchovní kulturu našich předků. Dovíme se, jak se oblékali, jak 
se bavili, jaké písně zpívali a jaké zvyky dodržovali (dodnes mno-
zí naši spoluobčané mohou tyto zvyky prožívat na Kiritofu – ho-
dech – konaných v  Jevišovce každým rokem počátkem září), jak 
zdobili své domy i jejich interiéry, ale také jak se ve své chorvatské 
mateřštině obraceli se svými radostmi i strastmi k Pánu Bohu.

Těžiště knihy spočívá v  popisu života a  kultury Chorvatů žijí-
cích v  drnoleckých obcích Jevišovka, Dobré Pole a Nový Přerov. 
Zájemci z řad hlohoveckých občanů však mohou najít nejeden od-
kaz na naši rodnou obec, neboť naši předkové vždy udržovali vel-
mi úzké vztahy jak hospodářské, kulturní ale i rodinné navzájem. 

Nově vydanou knihu je nutno bez nadsázky označit jako na-
nejvýš záslužný a prospěšný počin pro každého, kdo si je podnes 
vědom svého chorvatského původu a kdo si ctí pradávné tradice 
a odkazu svých hrdých chorvatských předků.

Kniha je veřejně dostupná na níže uvedené adrese za dle naše-
ho mínění velmi příznivou cenu.

http://www.moravstichorvati.cz/barvy-chorvatske-moravy
Karel a Iva Vlašicovi

BARVY CHORVATSKÉ MORAVY

Kniha o moravských Chorvatech. Foto archiv redakce
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Zprávičky ze školky

Střípky z jarního dění v mateřské škole

Slavíme Den Země - uklízíme si naši zahradu Slavíme fašank Tancujeme pod májú

Piknik v přírodě Předškoláci na návštěvě ve škole

Jak jsme seli hrášek... Pečeme k hodkám

Čarodějný bál Hodky - prespolni jedú!
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Zprávy ze školy

Do základní školy bylo zapsáno 14 nových žáků
Zápis do 1. třídy je bezpochyby důležitou a slavnostní událostí 

pro nastávajícího prvňáčka i jeho rodiče a je prvním krokem na 
dlouhé cestě za vzděláním. Aby všichni zvládli start školních po-
vinností bez stresu a obtíží, předchází zápisu a vstupu do školy 
postupná příprava v  mateřské školce, kde si předškoláci plní je-
den rok povinné předškolní docházky, a také výchova a rozvíjení 
schopností dítěte v  rodině. V naší základní škole proběhl letošní 
zápis 5. dubna 2018 a byl jen malým zjištěním a potvrzením cel-
kového přehledu základních dovedností, které má mít dítě před 
vstupem do základní školy. Malí předškoláci přicházeli postupně 
v  doprovodu svých rodičů a dalších rodinných příslušníků, pro-
cházeli dvěma stanovišti a plnili úkoly odpovídající jejich věku, 

motivované známými pohádkami. Sledovány byly všechny strán-
ky připravenosti, jako jsou komunikativní schopnosti, správná 
výslovnost, znalost barev, orientace v prostoru, zrakové vnímání, 
číselné představy i správné držení tužky, rozvoj motoriky apod. 
Odměnou za úspěšnost byla pochvala paní učitelek, protože se 
všichni moc snažili a odpovídali správně a bez ostychu. Vítaným 
oceněním bylo také několik drobných dárečků od žáků školy.  

Do začátku školního roku zbývá ještě několik měsíců, během 
kterých budou zapsaní prvňáčci posilovat svoji celkovou zralost, 
samostatnost a zodpovědnost. Čekají je také prázdniny plné 
odpočinku, her a dobrodružství, po kterých budou jistě plni sil 
a nadšení k plnění školních povinností. Na všechny nové žáky se 

Předškoláci odpovídali na zadané otázky...

...a plnili různé úkoly
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Hlohovečtí školáci se zapojili do akce Ukliďme 
svět, ukliďme Česko 2018

 „Zapojit se může každý, stačí udělat první krok, zaregistrovat se jako 
organizátor, nebo se přidat k úklidu jako dobrovolník.“  Naše základní 
škola se registrovala a hlavní „uklízecí“ den byl stanoven pro nás na pátek 
6. dubna 2018.  Žáci společně se svými učiteli se vydali do ulic naší obce, 
prošli jsme také část zahrady směrem k Hraničnímu zámečku, a  také 
opačným směrem k benzinové pumpě. Nejstarší žáci školy obešli lokali-
tu Stará hora. Celkem se z naší školy zapojilo do akce 60 žáků a 5 vyuču-
jících. Nasbírali jsme na 30 pytlů s odpadem. 

Celorepublikově tento den připadl na sobotu 9. 4. 2018. Patronkou 
akce se stala pro letošek sportovkyně roku 2017 Gabriela Koukalová. 
Více než 76 000 dobrovolníků při letošních jarních úklidech sesbíralo 
přes 1 000 tun odpadů na 1 928 místech v celé České republice. Zapojilo 
se tak zhruba o 10% dobrovolníků více, než na jaře loňského roku. Díky 
příznivému víkendovému počasí účast překonala očekávání pořadatelů 
akce ze spolku Ukliďme Česko a Českého svazu ochránců přírody.

Samotná akce Ukliďme svět, ukliďme Česko však zdaleka nekončí. 
Během zbytku jara je naplánováno dalších zhruba 650 úklidů a další 

se postupně registrují. Na začátku května pak vyhlásí organizátoři akce 
výsledky fotosoutěže snímků pořízených během úklidových akcí. Je až 
neuvěřitelné, co vše se dá nalézt při rozebírání černé skládky, nebo i při 
pochůzkovém úklidu. Proto jedna ze čtyř soutěžních kategorií nese ná-
zev ,,Kuriozita“. Letos dobrovolníci našli u řeky Labe v Rosicích nad La-
bem dokonce protitankovou minu (naštěstí cvičnou, ale k nerozeznání 
od ostré, jak konstatovali i přivolaní pyrotechnici)!

Organizátoři akce děkují všem účastníkům a pokud jste mezi nimi 
nebyli, nevadí. Pro ty, kterým není lhostejný stav prostředí, ve které žije-
me, je tu aplikace ZmapujTo.cz, pomocí které mohou hlásit výskyt nejen 
černých skládek, ale i řady dalších nešvarů a problémů ve svém okolí. 
Tato hlášení se dostanou jednak k příslušným obcím, jejichž území se tý-
kají, ale mohou být také využita pro podzimní termín úklidové akce. Ten 
letos proběhne v sobotu 15. září 2018 v rámci celosvětového úklidu, kte-
rý je naplánován ve 128 zemích po celé planetě a bude se nepochybně 
jednat o největší dobrovolnickou akci v historii.

Mgr. Elena Jankovičová, učitelka ZŠ Hlohovec

budeme těšit na slavnostním zahájení 
nového školního roku v pondělí 3. září 
2018. 

Do 1. třídy ZŠ Hlohovec nastoupí 
14 žáků, jeden z nich bude plnit školní 
docházku v zahraniční škole v Rakous-
ku: 

Adéla Čechová, Ida Drobiličová, 
Tina Drobiličová, Anna Fabičovicová, 
Filip Grandič, Nela Hajdová, Václav 
Hipský, Eliška Chládková, Viktor Jung-
mann, Ladislav Kohout, Tereza Mich-
nová, Simona Mikulová, Kateřina Stráž-
nická, Vlk Tomáš

Mgr. Hana Sítková,
 ředitelka školy
Foto archiv ZŠ

Malí sběrači. Foto archiv ZŠ

Prohlídka učebnic a školních potřeb
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Jarní projektový Den umění 
V rámci ROKU UMĚNÍ se na naší škole ko-

nal ve čtvrtek 26. dubna projektový den. Uči-
telky i děti se rozdělily do pěti dílen, jenž každá 
měla velmi zajímavou, umělecky zaměřenou 
náplň. Roční období plné květin nabízí spous-
tu krásných témat. Symbol jara nepochybně 
představují vrbové píšťalky – ty byly náplní 
jedné z dílen. Moderní technologie nahradila 
dědečky a tak jsme se učili dělat píšťalky po-
dle instruktážního videa z  internetu. Práce to 
byla vskutku nesnadná, dnešní chlapci nejsou 
až tak zruční při zacházení s  nožem, to naši 
dědečkové byli asi šikovnější, ale i tak se nám 
píšťalky povedly a děti s nimi na závěr zapíska-
ly písničku. V druhé dílně si děti zahrály na di-
vadlo a divadelní návrháře. Zhotovily si loutky 
z  různých materiálů, jako jsou vařečky, textil, 
vlna a poté loutky vkusně domalovaly. A aby 
měly loutky kde hrát, vyrobily si děti také diva-
dlo, které nazvaly Divadlo snů. Květiny rozlič-
ných barev a tvarů dominovaly ve třetí dílně. 
Děti, tedy většinou děvčata, si zahrály na Mat-
ku přírodu a vytvořily překrásné kytice papíro-
vých květin, které posléze mohly vystavovat 
ve vkusném obchůdku, který si rovněž udělaly 
a namalovaly. Květiny provázely i další dílnu, 

která vyráběla okrasné závěsné koule z poly-
styrenu, které byly obaleny květinami a mo-
týly. Práce vyžadovala zručnost, neboť motýli 
i květiny se museli nejdříve vyrazit razidlem a 
poté špendlíkem zapíchnout do polystyreno-
vé koule. Práce budou vystaveny v budově zá-
kladní školy. V poslední dílně se děti zaměřily 
na ozdobné věnečky, které se dají použít jako 

dekorace na dveře. Dřevěný věneček děti nej-
dříve omotaly ozdobným provázkem a poté 
jej vkusně dozdobily opět květinami. Dopole-
dne plné tvoření rychle uběhlo, a když nás náš 
školní zvon svolal k závěrečné prezentaci, bylo 
se na co dívat!   

Mgr. Jitka Jankovičová, učitelka ZŠ
Foto archiv ZŠ

Květinové dekorace se všem povedly

Věnečky budou zdobit chodby školy

Výroba píšťalek a hudební divadlo

Vznikl také obchod s květinami
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Jak pokračoval Rok umění v základní škole
Naše škola vytváří pestrou škálu činností, které jsou charakteristické 

pro konkrétní školní rok, a které napomáhají k plnění cílů školního vzdělá-
vacího programu. Letošní školní rok, tematicky zaměřen na umění, se větší 
měrou věnuje umění kolem nás, a proto také jeho druhé pololetí je plné 
zajímavých akcí.

Jednou z  nich byla návštěva Moravské galerie v  Brně. Mladší žáci 
navštívili Místodržitelský palác a prostřednictvím výukového programu 
Čaroděj Kouzlovánek se nenásilnou a zábavnou formou seznamovali 
s uměleckými díly renesance, baroka a dalších období. Ti starší zas pobý-
vali v Pražákově paláci a zkoumali moderní umění v pátrací didaktické hře 
Chyťte zloděje. Návštěva našeho krajského města tak byla příjemným vý-
letem pro všechny zúčastněné. 

Také v pořadí druhý projektový Den umění byl pro žáky zajímavou 
tvořivou akcí. Vyzkoušeli si vyrobit píšťalky, divadlo i loutky, výlohu ob-
chodu s květinami a mnohé další jarní dekorace. A že toho opravdu naši 
školáci dost umí, to dokázali na malé společné výstavce na školní chodbě. 

Druhé pololetí školního roku 2017/2018 je naplněno také divadelním 
uměním. Žáci zhlédli představení v  místním kulturním domě, loutkové 
divadlo v mateřské škole a ještě na ně čeká pohádka Princezna se zlatou 
hvězdou v kině Koruna v Břeclavi. 

Některým žákům nechybí ani soutěžní duch v oblasti umění a pokou-
šejí se vyrobit vlastní návrh moderního dopravního prostředku budouc-

nosti. Uzávěrka této celostátní soutěže je koncem května, tak uvidíme, zda 
budeme úspěšní.

Školní rok s názvem „Rok umění“ se pomalu blíží ke svému konci, ale 
vzdělávání žáků ještě zdaleka nekončí. Také v jeho posledním měsíci bu-
dou moci poznávat umění našich předků na školních výletech do skanze-
nu ve Strážnici a do našeho hlavního města Prahy. Ale hlavně nás všechny 
čeká závěrečné shrnutí učiva, hodnocení znalostí a dovedností, a také 
vystoupení na Školní akademii, na které se rozloučíme se školním rokem 
a našimi nejstaršími kamarády z 5. ročníku. Prázdniny pomalu klepou na 
dveře, takže ať se nám vše co nejlépe podaří!

Mgr. Hana Sítková, ředitelka školy, Foto archiv ZŠ

Seznamování s uměním probíhalo hrou

Exkurze v Místodržitelském paláci, výukový program

Moravská galerie Brno, Pražákův palác
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Zvonek zvoní, škola pomalu končí!
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Zajímaví  a aktivní lidé žijí také mezi námi

Mistryně ČR v dogmaratonu
Na stránkách jarního čísla Vám chceme v této rubrice představit 

další mladou aktivní a úspěšnou  dívku MVDr.  Ivu Pivodovou, žijící 
v Hlohovci na ulici Chalupky, Mistryni České republiky v Dogmara-
tonu. Tato mladá veterinářka, o jejíž místní ordinaci přátelské k dě-
tem jsme se již jednou na stránkách Našej dědiny zmínili, byla již od 
dětství známá svojí  velkou láskou ke zvířatům. Ta ji přivedla nejen 
ke krásnému povolání veterinářky, ale také k zajímavému koníčku – 
dogmaratonu.

Dogmaraton je pro většinu lidí zcela neznámým sportem.  Jedná 
se o kynologickou vytrvalostní disciplínu, založenou na absolvová-
ní trasy okolo 42km na čas. Jedná se o orientační závod, při kterém, 
pomocí mapy, se musí projít kontrolními body až do cíle. Mistrovství 
České republiky v dogmaratonu se skládá z několika dílčích závodů 
(většinou je jich kolem 8 – 10 za sezonu), které se konají od jara do 
podzimu, a do celkového hodnocení se započítává šest nejlepších 
výsledků. Po celou dobu závodu psovod absolvuje trasu se psem na 
postroji a nese s sebou povinnou výbavu.

Iva s tímto sportem začala teprve v roce 2016, když se svým psem 
– fenkou border kolie hledala sport, který by bavil je obě. Jak sama 
říká: „Často jsem vybíhala do lesů v okolí, abych vypla mysl a odpo-
činula si od svého povolání a zároveň dopřála pohyb své fence. Tak 
jsme začaly spolu objíždět závody. Pozitivní na této disciplíně je to, 
že se potkáváte s  lidmi podobného myšlení, panuje zde přátelská 
atmosféra a také poznáte krásná místa v České republice. V sezoně 
2016, když jsme se závody začínaly, jsme v celkovém hodnocení zís-
kaly třetí místo.“  

Motivována prvními úspěchy pokračovala Iva Pivodová vytrvale 
dál v této kynologické soutě-
ži a brzy se dostavil úspěch 
další, a tentokrát opravdu tri-
umfální. V sezoně roku 2017 
vybojovala se svou fenkou 
Tesi první místo v  celkovém 
pořadí a stala se tak Mistryní 
České republiky v Dogmara-
tonu. Tento úspěch předsta-
vuje 8 úspěšně absolvova-
ných závodů – z toho 4 zlaté 
medaile, 3 stříbrné a  1 bronz. 
Dostat se poměrně v krát-
kém čase na úplnou špičku 
naší republiky v této kyno-
logické disciplíně si právem 
zaslouží náš obdiv.

 Jménem redakce Našej 
dědiny přejeme Ivě mnoho 
dalších úspěchů v  závodech 
a také mnoho příjemných 
a krásných chvil strávených se 
svými čtyřnohými kamarády.

Připravila Hana Sítková
Foto Iva Pivodová Vítězná fenka Tesi
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Jak se Vám žije v Hlohovci
V této rubrice se zaměřujeme na skupinu 

lidí, kteří v Hlohovci vždy nebydleli, někteří se 
sem přiženili či přivdaly, jiní se přistěhovali z  ji-
ných důvodů, šli za prací č ilepším životním pro-
středím. Jak vidí nás „domorodce“ a jak se jim líbí 
v obci? To se pokusíme zjistit prostřednictvím 
otázek, na které tentokrát odpovídali manželé 
Čechovi z domu č. 65 na ulici Na Kopci.

1. Jak jste se ocitli v Hlohovci?

Po ukončení VŠ studia v Lednici, před deseti 
lety, jsme řešili otázku společného bydlení na Již-
ní Moravě, jelikož manžel našel práci v Mikulově 
a já jsem zůstala působit na Zahradnické fakultě 
Mendelovy univerzity v Lednici. Z Hlohovce po-
chází můj „strejda“ – dobrý rodinný známý, který 
má dům na Dolním konci – zde jsme začali naše 
bydlení a setrvali zde 2 roky. V obci se nám zalíbi-
lo a rozhodli jsme se najít si vlastní bydlení.

2. Byla pro vás velká změna přestěhovat 

se do naší obce?

Oba dva pocházíme z  menších obcí, takže 
co se týká velikosti obce či občanské vybave-
nosti, tak nikoliv. Naše původní domoviny jsou 
ovšem ve Slezsku (manžel je dokonce z  hor), 
kde je vesnický ráz poměrně odlišný. Významně 
odlišné jsou klimatické podmínky regionů, takže 
jsme si na tyto změny museli chvíli zvykat. 

3. Překvapilo vás něco na naší obci nebo 

jejích občanech v prvních měsících po přestě-

hování? 

O obci, jejím rázu a charakteru a především 
lidech jsme si přečetli v knize „Lohovecké děti“ 
což nám hodně dalo. Díky tomu nás víceméně 
nic nepřekvapilo a nepřekvapuje. Vše co by nás 
snad mohlo překvapit, přisuzujeme vysoké spe-
cifi čnosti obce, která plyne z historických vazeb.

4. Jak vás přijali místní občané?

Tato otázka, respektive úvaha nad odpovědí 
v nás vyvolala úsměv. Vzpomněli jsme si na naše 
začátky v obci, kdy jsme trávili hodně času v prá-

ci a v  obci jsme se vůbec neangažovali, takže 
ani sousedé si nás nevšimli. Toto se s rozrůstající 
rodinou (3 děti) významně mění a spoluobčané 
v  průřezu všech věkových kategorií (spolužáci 
syna ze školky i sousedky „babičky“, jak jim říkají 
synové) nás přijali výborně. 

5. Myslíte si, že máme my „hlohovčané“ 

nějaké rezervy v tom, jak přijímáme nové ob-

čany? Co by šlo změnit?

Obec má svůj osobitý charakter, to se ji nedá 
upřít. Už dávno nám u degustace vína v jednom 
vinném sklípku jeden místní obyvatel řekl, že 
budeme navždy „náplava“. Nevadí nám to a žije 
se nám zde dobře, za to všem spoluobčanům 
děkujeme. Čechovi

Děkujeme manželům Čechovým za jejich 
upřímné odpovědi a přejeme jim příjemné žití 
v naší obci a hodně radostných zážitků při setká-
vání se spoluobčany. 

Anketu připravila Hana Sítková

Málokterá obec se může pochlubit vlastním profesionálním 
divadlem, jaké má Hlohovec. Letos už posedmé zaplní svá místa 
pod ořechem v Chalupkách 110 diváci místní, přespolní i turisté. 
I když režisér Zdeněk Černín otevřel v lednu divadlo v Brně, neza-
pomíná na své letní diváky.

„Za ta léta už vím, že nejlepší hrací den je pátek a nejlepší ho-
dina začátku představení je osmá. Dříve se místní nestihnou pře-
vléci z pracovního,“ vzdává neúnavný divadelník hold pracovitosti 
místních. „Na léto v  Hlohovci se už všichni nesmírně těšíme. Už 
když jedeme přes rybniční hráz, těšíme se na své diváky, skvělou 
atmosféru letního večera i sklenku vína na závěr,“ říká Hana Tomáš 
Briešťanská, nositelka ceny Thálie a stálice Dvorního divadla.

A jak bude letošní sezona vypadat? Kromě osvědčených titulů 
jako jsou Lakomec, A taková to byla láska a Manželské vraždění 
se mohou diváci těšit i na obnovenou premiéru jedné z nejpopu-
lárnějších inscenací DD – na Enigmatické variace, ovšem v novém 
nastudování s Romanem Blumaierem, hercem Národního divadla 
Brno po boku Zdeňka Černína. Ve staronovém obsazení uvedeme 
také Kumšt. „Letošní sezonu můžeme nazvat The Best of DD – pět 
pátečních večerů, pět různých titulů,“ dodává Černín. 

Hrací plán najdete již brzy na stránkách www.dvornidivadlo.cz, 
na vratech DD a vždy od středy také v hlášení místního rozhlasu. 

Text i foto Mgr. Petra Černínová

Hlohovecké divadelní léto pod hvězdami posedmé

Enigmatické variace, Zdeněk Černín a Roman Blumaier, Foto Petra Černínová
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Sport

Další ročník Velké ceny Hlohovce přilákal své příznivce  
Jarní cyklistický závod Velká cena Hlohov-

ce -Trofeo Cinelli, otevírající sezónu českých 
silničních cyklistických závodů, se konal v naší 
obci 24. března 2018. Byl tradičně prvním zá-
vodem silniční sezony, který navazuje na bo-
hatou minulost ze 70. a 80. let, kdy jezdila do 
Hlohovce kompletní československá špička 
cyklistů k  jarním nominacím na Závod Míru. 
Závod je jedinečný v  mnoha ohledech: Bývá 
úvodním, mediálně velmi sledovaným závo-
dem sezóny, představuje prestižní vstup na 
domácí kolbiště českých týmů za účasti mezi-
národní konkurence a startují zde všechny ka-
tegorie včetně dětí a veteránů. Jedná se tedy 
o nejen vrcholnou sportovní akci, nýbrž také 
o kulturní a společenskou událost, a tím, že 
probíhá v naší obci na jihu Moravy, nese také 
atmosféru moravské pohostinnosti.  Hlavním 

pořadatelem letošního závodu byl Sportcom-
plex z.s. a na organizaci této akce se podílela 
také obec Hlohovec. 

Letos se sešlo  přes 600 závodníků v 19 ka-
tegoriích  od těch nejmenších až po elitu. 
Závod se stává čím dál víc oblíbenějším a je 
o  něj velký zájem, svědčí o tom i účast cyk-
listů z 10 zemí. Trať závodu, který byl vypsán 
na 13 okruhů – celkově 104 km, tvořil okruh 
Hlohovec – Valtice – Lednice – Hlohovec o dél-
ce 8 km. Rovinky střídalo stoupání až 60 m na 
jednom okruhu. Závodníky i samotné organi-
zátory potěšila opět velká účast publika, fandi-
li místní občané i přespolní příznivci cyklistic-
kého sportu. Novinkou letošního závodu byla 
pro fanoušky připravena velmi bohatá tombo-
la s hodnotnými cenami. O dobrou náladu se 
postarala i cimbálová muzika .

Vítězem hlavního závodu kategorie Elite 
Velké ceny Hlohovce se stal Sylwester Janis-
zewski - (POL) z týmu Wibatech Merx, který 
porazil Adriana Banazseka - (POL) z  Voster 
Uniwheels Team, na třetím místě byl v cíli Josef 
Černý - (CZE) z týmu Elkov / Author.  Nejlepším 
závodníkem kategorie U23 byl Jiří Petruš –(CZE) 
a nejlepším juniorem Sikora Dávid - (SVK) týmu 
CyS-Akadémia Petra Saga. Domácí tým  SPORT-
COMPLEX BŘECLAV zde měl všechny své členy. 
Všichni bojovali co jim síly stačily. Nejlépe se 
umístila mladší žačka Veronika Jadrná, která 
dojela na krásném druhém místě.  

Výsledky všech kategorií najdete na strán-
kách   http://www.sportcomplex.cz/vchlohov-
ce/vysledky16.htm

Hana Sítková
Foto: Jan Brychta

Aktuální výsledky fotbalových soutěží, stav k. 20. 5. 2018

Tabulka celková „A“ mužstvo

Rk. Družstvo Záp. + 0 - Skóre Body

 1 Přibice 22 15 2  5 47:25 47

 2 Březí 22 12 3  7 33:32 39

 3 Moravská Nová Ves 22 12 2  8 49:30 38

 4 Velké Němčice 22 12 2  8 52:36 38

 5 Podivín 22 11 5  6 42:31 38

 6 Tvrdonice 22 10 5  7 48:39 35

 7 Lednice B 22 10 4  8 51:41 34

 8 Kostice 22  9 3 10 38:40 30

 9 Moravský Žižkov 22  8 4 10 42:53 28

10 Hlohovec 22  7 5 10 28:33 26

11 Hustopeče 22  7 4 11 29:42 25

Předávání cen za účasti starostky obce RNDr. M. Michalicové Velká cena Hlohovce
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12 Hrušky 22  6 4 12 37:49 22

13 Šitbořice 22  5 5 12 32:52 20

14 Strachotín 22  3 6 13 32:57 15

Tabulka celková „B“ mužstvo

Rk. Družstvo Záp. + 0 - Skóre Body

1 Podivín 14 13 1 0 86:11 40

2 Ivaň/Přibice 13  6 1 6 43:47 19

3 Hlohovec 13  5 1 7 33:61 16

4 Hrušky 14  3 3 8 33:58 12

5 Vrbice/Kobylí 14  3 2 9 20:38 11

Tabulka celková Dorost

Rk. Družstvo Záp. + 0  - Skóre Body

1 Tvrdonice B 14 9 3  2 51:25 30

2 Milovice 15 9 2  4 45:27 29

3 MSK Břeclav C 14 9 1  4 44:32 28

4 Sedlec 14 8 2  4 48:29 26

5 Kostice B 14 8 0  6 49:41 24

6 Hlohovec B 14 5 2  7 43:43 17

7 Valtice B 14 5 1  8 31:25 16

8 Rakvice B 14 4 1  9 24:49 13

9 Podivín B 15 1 0 14 18:82   3

Připravil František Jankovič

POHŘEB – poslední služba zemřelému 
Pohřeb a rozloučení s blízkým zesnulým může být náročnou život-

ní událostí. Kněz u pohřbu může přinést pozůstalým naději do smutku 
a bolesti. Modlí se a přimlouvá za zemřelého, ale i za ty, které smrt za-
sáhla. Jako křesťané věříme, že rozloučení není konečné. Zemřelo pou-
ze tělo, duše žije dál. 

Jako pozůstalí si také potřebujeme uvědomit, kým pro nás zemřelý 
byl a kým zůstává, co jsme si vzájemně dali a co si dlužíme. Mnohé si 
můžeme ještě „vyříkat“, poprosit o odpuštění, poděkovat. Při pohřbu se 
také navzájem podpíráme, abychom mohli únosně tuto těžkou situaci 
prožít.

Pokud zesnulý věřil v život věčný - byl křesťanem (věřil v Boha, byl 
pokřtěný nebo se na křest připravoval), měl by být pohřben jako křes-
ťan - s církevními obřady.

Církevní rozloučení, může probíhat více způsoby:
První variantou je pohřeb při mši svaté. Základem je liturgie Božího 

Slova, slavení eucharistie a modlitby za zemřelého. Pohřební mše sv. 
trvá zhruba hodinu. Obřad může být zakončen uložením těla zesnulé-
ho do země nebo odvozem ke kremaci.

Rozloučení se zesnulým se může konat také mimo mši svatou. 
V tom případě probíhá pouze liturgie Božího slova – beze mše svaté.

K poslednímu rozloučení se zemřelým v obřadní síni lze pozvat i kněze. 
Pokud má zesnulý civilní pohřeb, je možné i za něj nechat sloužit zá-

dušní mši svatou  

POSTUP PŘI PŘÍPRAVĚ POHŘBU:
1. Kontaktujte kostelníka p. Josefa Vlašice, Hlohovec, ul. Chalupky 

č. 182 kvůli zvonění umíráčkem 
2. Dříve než budete kontaktovat pohřební službu, domluvte si termín 

a způsob pohřbu s p. farářem Karlem Janouškem na faře ve Valti-
cích (mob. 605 585 490). Jinak by se totiž mohlo stát, že kněz bude 
mít na tento termín naplánovanou jinou službu nebo nějakou akci 
v kostele.

3. Kontaktujte pohřební službu, ta mimo jiné zařídí přípravu hrobu 
a  dechovou hudbu. Varhaníka a zpěváky je nutno zařídit zvlášť, 
přes pana kostelníka Josefa Vlašice. Na pohřební službě budete po-
třebovat občanský průkaz a rodný list zemřelého. Vezměte s sebou 
také oblečení pro zemřelého
• Bude-li zemřelý pohřben do hrobu, je nutné tuto záležitost vyří-

dit na obecním úřadě, tel.:519 354 103 
Připravila Iva Vlašicová

Farní okénko
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Blahopřejeme

Vítáme mezi námi
V lednu se narodil Dominik Tuček (ulice Šulaperk).

Opustili naše řady

Se smutkem jsme se rozloučili s našimi spoluobčany.

Paní Anna Vavrincová zemřela dne 11. 2. 2018 ve věku nedožitých 90 let.

Jménem redakce vyjadřujeme všem pozůstalým upřímnou soustrast.

let.

Březen 
Radek Aleš  60 let
Dvořáčková Františka 82 let
Bartošík Ludvík  80 let
Fabičovic Josef  60 let
Klimovičová Růžena 81 let
Bartolčicová Marie 92 let
Šlichtová Anna  60 let

Duben  
Kurková Monika  84 let
Znamenák Vladimír  82 let
Michalčík Jiří   70 let
Sadílek František  70 let
Lapčíková Marie   60 let
Vališ Ludvík   85 let

Únor        
Trubačová Marie   70 let
Schmidt Zdeněk  70 let
Keszöczeová Marie            60 let
Štěpánková Ludmila 90 let
Drábek Miloslav  60 let
Orlický Jarolím  60 let
Zoubková Anna  85 let
Radkovičová Věra 60 let

Vítání nových občánků
Kulturní komise Zastupitelstva obce Hlohovec připravuje další slavnost 
Vítání občánků, která se uskuteční 9. června 2018 pro děti narozené od 
května 2017 do dubna 2018. Zájemci z řad zákonných zástupců dětí mají 
možnost přihlásit se u Jitky Lípové do konce května. Upřesnění začátku 
obřadu bude rodičům dětí oznámeno pozvánkou.

Společenská rubrika
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Před kulturním domem se slavil Den matek

Milé vystoupení jako dárek pro 
maminky k  jejich svátku připravi-
ly pod vedením svých vedoucí děti 
z místního folklórního souboru Loho-
vecké děti. Krátký program probíhal 
za slunného počasí pod širým nebem 
na prostranství před kulturním do-
mem a byl zároveň malým podělová-
ním jedné z vedoucích Mgr. Gabriele 
Hřebačkové, která se na nějaký čas 
rozloučila s touto aktivitou z důvodu 
mateřství. Jí i děťátku, které přijde na 
svět každým dnem, přejeme hodně 
zdravíčka, lásky, štěstí a radosti ze ži-
vota.

 Hana Sítková
Foto archiv redakce

Večer, když se dívám
Cyril Michalica st.

Večer, když se dívám
na to krásné nebe,
mezi hvězdičkami,
matičko má milá,

jak bych viděl Tebe.

Vidím tam Velký vůz,
hvězd je plné nebe,
tu hvězdu nejhezčí,
matičko má milá,

chtěl bych jen pro Tebe.

Za žádnou hvězdičku,
co na nebi svítí,

bychom Tě nedali,
matičko má milá,
my Tě máme rádi.

Ani ta nejhezčí,
hvězdička zářící,
nikdy nenahradí,
matičko má milá,
tvoje pohlazení.

Tvůj úsměv matičko,
hřeje jak slunečko,

nad všecky poklady,
má drahá matičko,

Ty jsi nám nejdražší.

Růže pro maminky

Malí účinkující přebírají dárečky

Vedoucí souboru G. Hřebačková 
s dcerou Aničkou
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Fotogalerie kulturních a jiných akcí

Čarodějnický rej v mateřské školce. Foto archiv MŠ

Lohovecké děti, pásmo ke Dni matek. Foto archiv redakce

Den umění, dílna Divadlo a loutky. Foto archiv ZŠ

Mistryně ČR v Dogamaratonu I. Pivodová, 2. zleva. Foto I. Pivodová

Nadšení účastníci akce Ukliďme Česko 2018. Foto archiv ZŠ Výstava vín 2018. Foto archiv redakce


